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DZIENNIK ROZPORZĄDZEŃ
dla stoł. król. miasta Krakowa.

Przedpłatę roczną 2 kor. składać można w biurach Komisarzy obwodowych. Właściciele domów 
w Krakowie otrzymują „Dziennik rozporządzeń" bezpłatnie.

L. J 44-588/912.
Ib .

INSTRU^SYA
dla kinoteatru pod nazwą „Excelsior“ w Krakowie.

I. Kinoteatr „Excelsior“ przy ulicy Rajskiej L. 12 
w Krakowie, urządzony na podstawie konsensu budo
wlanego, wydanego przez Magistrat w dniu 26 września 
1912 r. LM. 108284/912, przeznaczony jest na cele przed
stawień kinematograficznych, określonych bliżej w odno
śnej koncesyi c. k. Namiestnictwa.

I I  Celem zapewnienia bezpieczeństwa publicznego 
i porządku, tudzież utrzymania stosunków zdrowotnych, 
Magistrat jako władza policyjno-ogniowa, budowlana 
i sanitarna, wydaje w porozumieniu z c. k. Dyrekcyą 
Policyi odnośnie do tegoż budynku, urządzenia oraz ru
chu osób następujące:

POSTANOW IENIA.

A. Odnośnie do wejścia głównego i podwórza.
B r a m a  g ł ó w n a .

1. Główna brama, prowadząca z ulicy Rajskiej do 
podwórza teatru ma byó otwartą przynajmniej na pół go
dziny przed rozpoczęciem przedstawienia i pozostań otwartą 
podczas całego przedstawienia, aż do zupełnego opróżnie
nia teatru i podwórza z publiczności. Przez cały ten czas 
winny byó drzwi bramy zapięte na silne haki, tak, aby 
skrzydeł bramy nie można zamknąć.

T a m o w a n i e  k o m u n i k a c y i  w b r a m i e  g ł ó 
w n e j  i p o d w ó r z u  t e a t r u .

2. Zastawianie bramy, jakoteż podwórza teatru 
sprzętami, materyałami i wogóle jakiemikolwiekbądź rze
czami, dalej przenoszenie sprzętów, materyałów, wjeżdża
nie furami, wózkami i wszelkie wogóle tamowanie swo
bodnej komunikacyi w bramie głównej i podwórzu teatru 
jest w czasie określonym w ust. 1 surowo wzbronione,

O ś w i e t l e n i e  b r a m y  g ł ó w n e j  i p o d w ó r z a .
3. Tak bramę główną jak i podwórze teatru na

leży z nastaniem zmroku oświetlić i oświetlenie to utrzy
mywać aż do zupełnego ukończenia wszelkich czynności 
w teatrze.

P o r t y e r.
4. Celem utrzymania porządku winien w bramie 

głównej, w czasie w ust. 1 oznaczonym, pełnić służbę 
dozorca, który za utrzymanie porządku jest odpowie
dzialny.

POSTAN OW IEN IA OGÓLNE.

B. Odnośnie do budynku teatralnego.
O ś w i e t l a n ’ e t e a t r u .

1. Oświetlenie całego lokalu tean-aluego ma być 
elektryczne. Do obsługi tego oświetlenia jakoteż mani- 
pulacyi przyrządami elektrycznymi, może byó dopu
szczoną tylko osoba, posiadająca odpowiednie fachowe wia
domości i znająca rozkład instaiacyi elektrycznej teatru. 
Osoba ta odpowiedzialną jest za wszelkie w_vpadk; 
powstałe z jej winy lub z braku należytego dozoru z jej 
strony. Oświetlenie widowni winno byó taa; urządzone, 
aby można je uskutecznić tak z operatorni jak i wido
wni. Poczekalnie, przedsionki, przestrzenie komunikacyjne 
i ubikacye poza salą widzów nie mogą byó podczac 
obecności publiczności przyciemniane, a widownię można 
tylko o tyle przyciemniać, o ile wymaga tego wyrazi
stość obrazu,

Instalacya elektryczna winna odpowiadać przepi
som Związku austr. elektrotechników i byó w stanie do
brym i bezpiecznym utrzymaną.

O ś w i e t l e n i e  k o n i e c z n e .
7 Prócz zwyczajnego oświetlenia elektrycznego cały 

budynek ma być zaopatrzony w odpowiednią liczbę lamp 
bezpieczeństwa na 'oliwę, świece, oszklonych odpowie
dnio i bezpiecznie umieszczonych lub elektrycznych 
z oso cnego źródła zasilanych, każda o sile co najmniej 
8 świec norm. Lampy te na wypadek zgaśnięcia światła 
i dłuższej przeszkody w oświetleniu elektrycznem służą 
jako światła konieczne do oświetlenia widowni, przejść, 
podwórza i ubikacyi przynależnych dc budynku.

Liczbę tych lamp i ich położenie oznacza się jak 
następuje:

Sala widzów: 7 lamp (2 z lewej, 2 z prawej strony 
3 przy wyjściach).

Wyjścia: po 1 lampie.
Podwórze: 2 lampy.
Pasaż boczny: 2 lampy.
Schody operatorni: 1 lampa.
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C z a s  o ś w i e t l e n i a  t e a t r u .
3. Oświetlenie całego budynku światłem elektry- 

cznem, tudzież lampami bezpieczeństwa, winno następować 
z chwilą otwarcia teatru, a kończyd się dopiero po zu- 
pełnem opróżnieniu widowni i podwórza z publiczności.

Ś w i a t ł a  o t w a r t e .
4. Używanie świateł otwartych jest surowo wzbro

nione. Przenośne lampy i latarnie muszą byd oszklone 
i urządzone na świece, oliwę lub elektryczne.

M a t e r y a ł y  pa l ne .
5. Przechowywanie w budynku teatralnym łatwo 

zapalnych materyałów jak nafty, ligroiny, benzyny, cellu- 
loidu i t. p., używanie tych przedmiotów do oświetlania 
i innych celów jest surowo wzbronione. Wyjątek stano
wią filmy, służące do przedstawień, co do których obo
wiązują postanowienia instrukcyi w ust. D.

O p a l a n i e .
6. W  porze zimo.wej ma byd cały budynek tea

tralny należycie opalany. Czynność opalania ma byd ukoń
czona na pół godziny przed rozpoczęciem przedstawień. 
Wszystkie piece winny byd urządzone według istnieją
cych przepisów i wymogów bezpieczeństwa ogniowego 
i do wysokości 1‘5 m. ochronione zasłonami blaszanemi, 
a nadto w całości starannie czyszczone z kurzu. Osłanianie 
ich materyałami i przedmiotami łatwo zapalnymi, jakoteź 
umieszczanie takich materyałów w pobliżu pieców i rur 
jest zabronione.

W i e t r z e n i e ,
7. Cały budynek należy przed każdem przedsta

wieniem dobrze przewietrzyć. Otwieranie okien i drzwi 
w budynku teatralnym podczas przedstawienia, celem 
wietrzenia jest zakazane.

H y d r a n t y  i p r z y b o r y  p o ż a r n e .
8. Hydranty do gaszenia ognia muszą posiadać łą

czenie węży dostosowane do miary łączeń miejskiej Straży 
pożarnej. Hydranty te muszą byd nadto stale zaopatrzone 
w węże z odpowiednimi mundsztukami i prądnicami 
i utrzymywane w stanie dobrym do użytku. Prócz tych 
środków do gaszenia ognia należy na widowni przy garde
robach dla publiczności i w ubikacyi służącej na pomie
szczenie aparatu projekcyjnego utrzymywać odpowiednią 
ilość wody w wiaderkach (po 20 litrów), odpowiednią 
liczbę płacht do tłumienia ognia, zaś przy aparatach, 
rozdzielnicach i złączu elektrycznym paczki z piaskiem.

W  braku wody w wodociągach lub w razie ze
psucia się wodociągu obowiązany jest przedsiębiorca po
starać się o dostateczny zapas wody i ręczną sikawkę.

P a l e n i e  t y t o n i u .
9. Palenie tytoniu we w s z y s t k i c h  u b i k a -  

c y a c h  lokalu teatralnego jest bezwzględnie zakazane, 
a odnośny zakaz naileźy poumieszczać na tablicach w ca
łym budynku w sposób widoczny.

C z y s t o ś ć .
10. Wszystkie ubikacye budynku teatralnego i pod

wórze należy utrzymywać w jak największej czystości

i porządku. Wszelkiego rodzaju odpadki i pozostałości 
z robót (wióra, trociny, papiery itp.) należy zaraz usuwać. 
W porze zimowej chodniki, podwórze i wejścia należy 
czyścić ze śniegu i posypywać piaskiem.

K o t a r y  i f i r a n k i .
11. Umieszczanie kotar, firanek itp. w drzwiach 

wyjściach, przejściach i oknach jest zakazane.

S t r a ż  p o ż a r n a .
12. Przedsiębiorca teatru obowiązany jest postarać 

się na każde przedstawienie o pogotowie m. Straży poż. 
Pogotowie to składać się ma z brandmistrza, sierżanta 
i dwóch pompierów, z zastrzeżeniem, źe w razie potrzeby 
liczba ta może być zmienioną.

S t a ł y  d o z o r c a .
13. Przedsiębiorca teatru obowiązany jest nadto do 

utrzymywania stałego dozorcy, którego zadaniem jest 
czuwać nad bezpieczeństwem teatru także poza czasem 
przedstawień tak we dnie jak i w nocy.

M i e s z k a n i a  i w a r s z t a t y .
14. W lokalu teatralnym nie wolno urządzać ża

dnych ubikacyi mieszkalnych i warsztatów. Wyjątek od 
tego stanowić może mieszkanie dozorcy, odnośny lokal 
musi być jednak zbadany i uzyskanem być musi zezwo
lenie Magistratu na zamieszkanie.

A u t o m a t  p o ż a r n y .
15. W budynku teatralnym musi znajdować się auto

mat pożarny. Automat ten należy zawsze utrzymywać 
w stanie dobrym do użytku.

G. Odnośnie do widowni i garderób.
L i c z b a  i r o z k ł a d  m i e j s c .

1. Liczbę miejsc na widowni, tudzież rozkład miejsc 
i przejść ustala się według zatwierdzonego planu. Wszelkie 
inne miejsca czy to do siedzenia, czy to do stania są 
wykluczone.

Zatwierdzony przez Magistrat plan teatru, obejmu
jący rozkład miejsc na widowni, rozkład i położenie 
przejść, wyjść, garderoby i ubikacyi użytkowych dla pu
bliczności należy umieścić za szkłem w westybulu teatru 
przy kasie.

Przedsiębiorca teatru obowiązany jest pod osobistą 
odpowiedzialnością przestrzegać, aby liczba osób planem 
tym ustalona, nie była pod żadnym warunkiem prze
kroczoną.

U r z ą d z e n i e  k i ; z e s e ł  i n u m e r a c y a .
2. Wszystkie Krzesła i ławki mają być stale do 

podłogi umocowane, numerowane, a ławki oznaczone 
przedziałami według liczby osób. Odnośne liczby mają 
być umieszczone na oparciach krzeseł od tyłu, na ław
kach zaś od strony siedzenia. Osoby mogą zajmować 
tylko te miejsca, które na biletach są oznaczone.

S ł u ż b a  t e a t r u  na w i d o w n i .
2. Celem wskazywania publiczności miejsc i udzie

lania innych informacyi, tudzież przestrzegania porządku



i bezpieczeństwa obowiązanym jest przedsiębiorca utrzy
mywać odpowiednią liczbę służbowego personalu.

K o m u n i k  a o y a  w p r z e j ś c i a c h .
4. Zastawienie przejść, wyjść i wogóle przestrzeni 

komunikacyjnych stołkami, ławkami i innymi przedmio
tami, wieszanie w nich ubrań, układanie wolnych cho
dników (dywanów), gromadzenie się i stanie w przej
ściach i wogóle tamowanie w jakikolwiek sposób swo
bodnej komunikacyi jest surowo wzbronione. W  przej
ściach należy poumieszczad tabliczki „zatrzymywać się nie 
wolno“ .

W y j ś c i a.
5. Wszystkie wyjścia mają byd oznaczone czerwo- 

nemi latarkami, napisami „wyjście" i strzałkami, a drzwi 
wyjśd i dolne rygle skrzydeł z chwilą otwarcia teatru 
aż do czasu jego zupełnego opróżnienia z klucza otwarte. 
Przy drzwiach tych ma podczas przedstawień pełnid 
służbę służba teatru.

G a r d e r o b y  d l a  p u b l i c z n o ś c i .
6. Garderoba dla publiczności nie może byd przy

musową i przeznaczoną najwyżej dla 25 osób. Przyjmo
wanie i wydawanie ubrań składanych w garderobach, 
winno się odbywad za numerowanymi znaczkami.

Przy wydawaniu garderoby należy przestrzegad, aby 
osoby, które ubrania swe otrzymały nie zatrzymywały 
się przy garderobie i w przejściach.

O t w i e r a n i e  d r z w i  b o c z n y c h  w i d o w n i .
7. Otwieranie drzwi bocznych (koniecznych) wido

wni dozwolone jest tylko w razie niebezpieczeństwa, ko
niecznej potrzeby, tudzież po ukończeniu przedstawienia. 
Przy opuszczaniu widowni przez publiczność należy się 
o to starać, aby odpływ publiczności był na każde wyj
ście równomiernie skierowany.

D. Komora kinematograficzna (Operatornia).
1. Ze względu na szczególne niebezpieczeństwo, 

jakie zagraża przez znajdujące się w operatorni filmy 
celluloidowe należy z całą ścisłością przestrzegad nastę
pujących postanowień:

Otwór projekcyjny komory ma byd zaopatrzony 
żelazną zasuwą szczelną, zamykającą się automatycznie 
w razie zapalenia się film, otwór kontrolny zaś grubą 
szczelną taflą szklaną.

Drzwi operatorni winny byd podczas przedstawień 
przymknięte.

Operatornię należy oświetlać lampami elektrycznemu, 
osłoniętemi drucianemi siatkami. Palenie tytoniu i prze
chowywanie łatwo zapalnych przedmiotów, z wyjątkiem tej 
ilości film, jaka jest przeznaczona do jednego przedsta- j  

wienia i 10 gr. kleju palnego, używanie ognia i świateł 
otwartych, przechowywanie ubrań, nieostrożne inieoględne 
obchodzenie się z nimi i manipulacye, jest surowo zaka
zane. Wszelkie reparacye film acetonem i t. p. środkami 
należy uskuteczniad z wszelką ostrożnością. Pilmy należy 
przechowywad w blaszanych pudełkach, umieszczonych 
w ogniotrwałej szafeczce zdała od aparatów. Przewijanie 
film może się odbywad tylko w osobnej ubikaoyi, do 
tego celu przeznaczonej. Podłoga operatorni musi byd 
pokryta niezapalnym materyałem izolacyjnym.

Tak sam aparat projekcyjny, jak i lampa projekcyjna 
winny byd tak urządzone, aby wszelkie niebezpieczeństwo 
zapalenia się film od łuku świetlnego i gorąca było wy
kluczone. W  szczególności aparaty te winny byd także 
zaopatrzone wymaganymi certyfikatami. Wszelk.e łączniki 
i bezpieczniki winny byd tak skonstruowane, aby pry
skanie stopionego rozżarzonego metalu było wykluczone, 
a łączniki i opornice winne byd osłonięte nakrywami 
i siatkami. Przetwarzacz ma byd okryty odpowiednim 
pudłem, umieszczony poza właściwą operatornią w ubi- 
kacyi o ścianach ogniotrwałych.

Komorę kinematograficzną należy podczas przed- 
j stawień lekko przewietrzać i utrzymywać w niej niższą 

temperaturę. Celem szybkiego odprowadzenia dymów 
: w razie zapalenia się film, winna operatornia posiadać 

odpowiednią wentylacyę kominową z elektrycznym eks- 
haustorem. Ekshaustor ten ma posiadać 2 łączniki do 
uruchomienia go, a to jeden w operatorni, drugi poza nią 
i w razie zapalenia się film winien byd natychmiast uru
chomiony.

Podczas przedstawień pełnid ma służbę obok ko
mory jeden strażak pożarny. Wstęp do operatorni jest 

1 osobom niepowołanym surowo wzbroniony, a na zewnę
trznych drzwiach operatorni należy umieścić tablicę z ta
kim zakazem.

E. Postanowienia końcowe.

P l a n y  t e a t r u .
1. Przedsiębiorca teatru obowiązany jest przed

łożyć plany zawierające sytuacyę widowni sceny i wogóle 
całego budynku, a na planach tych uwidocznić wszystkie 
instalaoye, a to co do oświetlenia, opalania, wodociągu 
i sygnalizacyi.

Z m i a n y  w b u d o w i e  i i n s t a l a c y a c h .
2. Wszelkie zmiany w stanie budowli i wogóle 

wszystkich urządzeniach wewnętrznych, mogą następować 
tylko na podstawie zezwolenia Magistratu. Zmiany takie 
uwidocznione byd mają w planach w ust. 1 wymienio
nych. Wszelkie przeróbki w instalacyi elektrycznej, do
łączanie nowych przyrządów i t. p., dozwolone jest tylko 
za poprzedniem zezwoleniem Magistratu.

O r g a n a  k o n t r o l u j ą c e .
8. Nad przestrzeganiem przepisów niniejszej instruk- 

cyi czuwać będą podczas przedstawień organa c. k. Dy- 
rekcyi Policyi i organa Magistratu. Organa te mają prawo 
dostrzeżone usterki natychmiast polecić usunąć, w wy
padkach zaś ważniejszych nie dopuścić do przedstawienia 
lub je zawiesić. Zarządzeniom tych organów naieży pod
czas wykonywania ich służby bezwarunkowo iśd na rękę.

Organom wymienionym jakoteź innym powołanym 
do nadzoru organom urzędowym, kontrolującym, służy 
każdego czasu prawo wstępu do wszystkich ubikacyi 
budynku teatralnego.

O d p o w i e d z i a l n o ś ć  k i e r o w n i k a .
4. Kierownik teatru odpowiedzialny jest osobiście 

za dokładne i sumienne wypełnianie wszystkich postano
wień niniejszej instrukcyi. Jest on również także odpo
wiedzialnym za to, aby w razie niebezpieczeństwa pu-
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blicznośó na widowni na. czas otrzymała wezwanie do 
opuszczenia budynku. Ze względu na moźnosó dłuższej 
nieobecności kierownika, przeszkody lub choroby, obo
wiązane jest Stowarzyszenie posiadające koncesyę usta- 
nowió odpowiedzialnego, upełnomocnionego zastępcę i po
dań go do wiadomości Magistratu.

E e w i z y e  k o m i s y j n e .
5. Przynajmniej raz do roku cały budynek kinema

tograficzny będzie badany przez Komisyę złożoną z de
legatów Magistratu i c. k. Dyrekcyi Policyi, Wyniki do
chodzeń takich komisyi i jej opinie będą podawane do 
wiadomości Magistratu, celem wydania potrzebnyCn za
rządzeń.

Prócz powyżej wymienionych corocznych rewizyi, 
mogą byd także komisyjne rewizye zarządzane albo na 
żądanie c. k. Dyrekcyi Policyi lub na skutek wniosku 
wymienionych organów rewizyjnych i kontrolnych.

D a l s z e  z a r z ą d z e n i a .
6. Prócz powyżej wymienionych postanowień niniej

szej iustrukcyi Magistrat zastrzega prawo wydania innych 
jeszcze dalszych zarządzeń, jakieby ze względu na bez
pieczeństwo publiczne, bezpieczeństwo osób, porządek 
i względy zdrowotne okazały się koniecznemi.

7. Wszelkie należytości tak zwykłe jak i nadzwy
czajne c. k. Dyrekcyi Policyi i Straży pożarnej, ponosid 
ma Stowarzyszenie posiadające koncesyę na kinematograf.

P o s t a n o w i e n i a  kar ne .
8. Przekroczenia przepisów niniejszej instrukcyi, o ile 

nie podlegają orzecznictwu Sądów, będą karane przez 
Magistrat w myśl rozp. c. k. Minist. spraw wewn. z dnia 
30 września 1857 Nr. 198 dz. u. p. grzywnami od 2 do 
200 kor,, a w razie nieściągalności karą aresztu od 6 go
dzin do 14 dni.

Magistrat stoł. król. m. Krakowa.

Nominacye.
A. Urzędnicy miejscy.

Na zasadzie § 89 statutu miejskiego oraz uchwały 
Rady miejskiej z dnia 23-go lutego zamianowani zostali 
z dniem 1 stycznia 1913 r.:

1. Pan Jan Franciszek (2 im) Dunikowski, asystent 
Miejskiej Izby obrachunkowej adjunktem młodszym M. 
Izby obrachunkowej W X klasie rangi z płacą 2200 kor. 
rocznie, kwaterowem 768 kor. rocznie, oraz prawem do 
3 trzeehleci po 200 kor. rocznie, jakoteź do wliczalnego 
do emerytury dodatku osobistego w kwocie 200 koron 
rocznie po ewentualnem przebyciu 20 lat służby w tej- 
samej klasie rangi. (L. 957/912 P -ez)

2. Pan Antoni Ekier, asystent rachunkowy Zarządu 
wodociągu miejskiego, adjunktem młodszym Miejskiej Izby 
obrachunkowej W X klasie rangi z płacą 2200 koron 
rocznie, kwaterowem 768 kor. rocznie, oraz prawem do 
trzech trzeehleci po 200 kor. rocznie, jakoteź do wli
czalnego do emerytury dodatku osobistego w kwocie 
200 kor. rocznie, po ewentualnem przebyciu 20 lat służby 
w tej samej klasie rangi. (L, 925/912 Prez.).

3. Pan Mieczysław Tombiński, funkeyonaryusz M. 
Izby obrachunkowej, adjunktem młodszym Miejskiej Izby 
obrachunkowej W X klasie rangi z płacą 2200 koron 
rocznie, kwaterowem 768 kor. rocznie, oraz prawem do 
trzech trzechieci po 200 kor. rocznie, jakoteź do wliczal
nego do emerytury dodatku osobistego w kwocie 200 
kor. rocznie po ewentualnem przebyciu 20 lat służby 
w tej samej klasie rangi. Powy źsza nominacya następuje 
pod warunkiem, źe nominat obowiązany będzie zioźyń 
do dnia 31 grudnia 1913 r. egzamin z rachunkowości 
państwowej, ogólnej i kupieckiej w c. k, Namiestnictwie 
we Lwowie, oraz pod tymi dalszymi warunkami, źe jak 
długo nie złoży powyższego egzaminu, nie będzie mogło 
nastąpió posunięcie go do wyższej klasy rangi, tudzież 
źe w miarę uznania, gdyby nie złożył tegoż egza
minu do 31 grudnia 1913 r., będzie mógł byó stosownie 
do deklaracji w dniu 30 grudnia 1912 r. złożonej, sto
sunek służbowy za 6-tygodniowem wypowiedzeniem ka
żdej chwili rozwiązany, na wypadek któregoto rozwią
zania nie będzie miał nominat prawa ani do odprawy, 
ani do emerytury, o ileby prawo to w chwili rozwiąza
nia stosunku służbowego w myśl statutu emerytalnego 
dla urzędników i sług miejskich przysłuźało nominatowi. 
(L. 921/912 Prez.).

B. Służba miejska.
Na zasadzie § 89 statutu dla miasta Krakowa za

mianowani zostali:

a) woźnymi kancelaryjnymi w II. kategoryi służny 
m iejskiej.

1. Stanisław Brożek, prowizoryczny sługa mi ej śni, 
z płacą roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor., prawem do pięciu trzeehleci po 70 koron ro
cznie, od dnia złożenia przysięgi służbowej w niniejszym 
charakterze biedź mających, oraz z wliczeniem tak czasu 
służby prowizorycznej w Magistracie stoł. król. miasta 
Krakowa, jak i czasu spędzonego w służbie gminy Nowa 
Wieś, tj. czasu od 1 października 1895, do czasu wli
czalnego przy ewent. wymiarze emerytury lub odprawy, 
pod warunkiem uiszczenia 3% wkładek emerytalnych 
od pierwszej płacy etatowej za cały ten czas. (LPrez. 
803/912).

2. Antoni Dyczck, prowizoryczny sługa miejski, 
z płacą roczną 760 kor. kwaterowem w rocznej kwocie 
360 koron, prawem do pięciu trzeehleci po 70 koron 
rocznie od dnia złożenia przysięgi służbowej w niniej
szym charakterze biedź mających, oraz z wliczeniem czasu, 
spędzonego na stałej posadzie w gminie Półwsie Zwie
rzynieckie, oraz w służbie prowizorycznej w gminie m. 
Krakowa tj. czasu od 1 marca 1903 do czasu wliczal
nego do ewentualnego wymiaru emerytury lub odprawy 
za uiszczeniem 3% wkładek emerytalnych za cały ten 
czas od pierwszej płacy etatowej. (LPrez. 763/9i2).

3. Jan Horabik, prowizoryczny sługa miejski, z płacą 
roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 360 kor., 
oraz prawem do pięciu trzeehleci po 70 koron rocznie 
(LPrez. 704/912).

4. W ładysław Górkiewicz, prowizoryczny sługa 
miejski, z płacą roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej 
kwocie 360 kor., prawem do pięciu trzeehleci po 70 kor. 
rocznie. (LPrez. 758/912).
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5. Jat) Kuty ba, prowizoryczny sługa miejski, z płacą 
roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 360 kor., 
oraz prawem do pięciu trzeckleci po 70 koron rocznie. 
(LPrez. 715/912). _

6. Jatl Przybielecki, prowizoryczny sługa miejski, 
z płacą roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor., prawem do pięciu trzechleci po 70 koron ro
cznie, (LPrez. 732/912).

7. Józef Szczurek, prowizoryczny sługa miejski, 
z płacą roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor., oraz prawem do pięciu trzechleci po 70 kor. 
rocznie. (LPrez. 706/912).

8. Józef Woźniak, prowizoryczny sługa miejski, 
z płacą roczną 760 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 
360 kor., oraz prawem do pięciu trzechleci po 70 kor, 
rocznie. (LPrez. 699/912).

b) Stróżem budynków miej. w VI. kategoryi służby:
Jakób Michał (2 im.) Małek, prowizoryczny sługa 

miejski, z płacą roczną 690 kor., kwaterowem w rocznej 
kwocie 300 koron względnie mieszkaniem w naturze, 
prawem do sześciu trzechleci po 70 koron rocznie. 
(LPrez. 757/912).

c) Palaczem walca parowego w VII. kategoryi służby:
Jan ZiarkO W Ski, prowizoryczny sługa miejski z płacą 

roczną w kwocie 760 kor., kwaterowem w rocznej kwo
cie 360 koron względnie mieszkaniem w naturze oraz 
prawem do pięciu trzechleci po 70 koi', rocznie od dnia 
złożenia przysięgi służbowej biedź mających. (LPrez.: 
703/910). i
d) Konwojentem aresztów miejskich w V III. kategoryi I 

służby:
Paweł Bróg, prowizoryczny sługa miejski, z płacą i 

roczną 760 kor, kwaterowem w rocznej kwocie 360 kor. [ 
względnie mieszkaniem w naturze oraz prawem do pięciu 
trzechleci po 70 kor. rocznie. (LPrez. 773/912).

e) Dróżnikami miejskimi w IX. kategoryi służby:
1. Franciszek Bojda, prowizoryczny dozorca dro

gowy miejski. (LPrez, 740/912).
2. Julian Chrostek, prowizoryczny dróżnik miejski. 

(LPrez. 799/912).
3. Kazimierz Dąbrowa, prowizoryczny dozorca dro

gowy miejski. (LPrez. 734/912).
4. Józef Grzesiak, prowizoryczny dróżnik miejski. 

(LPrez. 735/912).
5. Szymon Wydra, prowizoryczny dozorca drogowy 

miejski. (LPrez. 731/912).
6. Kazimierz Zdebski, prowizoryczny miejski do

zorca drogowy. (LPrez. 786/912).
Wszyscy z płacą roczną 760 koron, kwaterowem 

w rocznej kwocie 360 kor. z dodatkiem funkcyjnym na 
czas pełnienia obowiązków dróżnika miejskiego w kwo
cie 120 kor. rocznie oraz prawem do pięciu trzechleci 
po 70 koron rocznie.

f) Tercyanem w XI. kategoryi służby miejskiej:
Józef Góralczyk, prowizoryczny sługa miejski, z płacą 

roczną 690 kor., kwaterowem w rocznej kwocie 300 kor. 
względnie mieszkaniem w naturze, oraz prawem do sześciu 
trzechleci po 70 kor. rocznie. (LPrez. 800/912).

g) Grabarzem miejskim w XII. kategoryi służby:
Maciej Łoziński, prowizoryczny sługa miej., z płacą 

roczną 690 kor., kwaterowem w rocznej kwocie -300 kor. 
względnie mieszkaniem w naturze, prawem do sześciu 
trzechleci po 70 kor. rocznie oraz dodatkiem na narzę
dzia w kwocie 60 kor. rocznie. (LPrez. 785/912).

Protokoły obrad Pady miejskiej.
Posiedzenie zwyczajne (42 w kad. X V I.) z dnia 

13 lutego 1912 r.
Przewodniczący I. Wiceprezydent m .: Dr. Henryk 

Szarski.
Sekretarz Pady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskich obecnych 68.
Radcy miejscy: Biąlik, Czunko, Epstein, Dr. Gross, 

Konopiński, Prezydent Dr. Leo, Margulies, Dr. Julian 
Nowak, Dr. Pareński, Peltz, Ritterman, II. Wiceprezydent 
Sare, Dr. Tadeusz Starzewski, Szatkowski, Dr. Twaróg, 
hr. Wodzicki, Wolny (17 ) nieobecnośó swą usprawie
dliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 53/.t wieczór.

Przed porządkiem dziennym.
Służba teatralna.

S e k r e t a r z  R a d y  odczytał prośbę robotników 
teatru miejskiego w Krakowie o przyjęcie ich na etat 
służby gminy miasta Krakowa.

Przekazano do regulaminowego traktowania. (LM: 
20811/913 Prez.).

Bezrobocie.
R. m. Dr. W as ur.g imieniem klubu mieszczadsko- 

demokratycznego porusza sprawę bezrobocia. Skutkiem 
stagnacyi w przemyśle i handlu, fabryki zmniejszają pracę 
i oddalają robotników. Gmina powinna przyspieszyć swe 
roboty na rok 1913. Poza tern rząd centralny winien 
rozpocząó prace z zakresu ministerstwa handlu i robót 
publicznych.

Mówca zgłasza wniosek:
Rada miasta uchwali:
„Wzywa się Prezydyum, by wspólnieJz Sekcyą I. 

przedłożyło na najbliźszem posiedzeniu wykaz robót, któ- 
reby natychmiast rozpocząó można.

Nadto zwróció się do Rządu, by zapowiedziane 
budowle rozpoczęto natychmiast11.

N a g ł o ś ó  u c h w a l o n o .
W i c e p r e z y  d e n t  Dr. S z a r s k i  wyjaśnia, źe 

już obecnie pracuje w zarządzie gminnym około 200 ro
botników przy rozkopywaniu wałów po kolei circumwa- 
lacyjnej. Inne roboty gminne oddane będą jas naj
wcześniej.

R. m. D a s z y ń s k i  podnosi, źe w obecnych nie
pewnych czasach rząd może nie przystąpi zaraz do wy
konania robót publicznych, należy jednak zwróció się 
doń, by już teraz przygotował plan na większe roboty 
inwestycyjne. Nadto gmina powinna zabraó głos w spra
wie budowy kolei lokalnych. Nie jest bowiem rzeczą 
obojętną kierunek trasy liuij.
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Mówca zgłasza w tym duchu dodatek do wniosku 
r. m. Dra Wasunga.

U c h w a l o n o  w n i o s e k  r. m, Dra W a s u n g a  
z d o d a t k i e m  r. m. D a s z y ń s k i e g o .

(LM: 20019/913 I a).

Rozszerzenie zakresu krakowskiej Dyrekcyi kolei 
państwowych.

R. m. D ę b i c k i  wskazał, źe tutejsza stacya ko 
lejowa podlega w zupełności zarządowi Dyrekcyi kolei 
północnej znajdującej się we Wiedniu, chociaż w miejscu 
posiadamy własną Dyrekcyę kolei państwowych. Stan 
taki jest nietylko niesłychaną anomalią, lecz także wpływa 
nader ujemnie na tok spraw tutejszego świata przemy
słowego i kupieckiego. Stan taki w wysokim także 
stopniu zagraża polskiemu charakterowi Krakowa, a Rada 
miasta obowiązaną jest do chronienia tego charakteru 
i do niedopuszczania do uszczuplania go.

Mówca imieniem swego klubu zgłasza następującą 
rezolueyę:

„Z  uwagi na to, że tutejsza stacya kolejowa pod
lega w zupełności zarządowi c. k. kolei północnej, znaj
dującej się w Wiedniu, chociaż w miejscu posiadamy 
własną, c. k. Dyrekcyę kolei państwowych, z uwagi na 
to, źe taki stan jest nietylko niesłychaną anomalią, lecz 
także wpływa nader ujemnie na tok spraw tutejszego 
świata przemysłowego i kupieckiego.

Z uwagi dalej na to, źe Rada miasta jako taka, . 
obowiązaną jest do czuwania nad interesami swoich oby
wateli, z uwagi nareszcie na to, źe stan taki w wysokim 
stopniu zagraża polskiemu charakterowi Krakowa, Rada 
miasta zaś jest obowiązaną do chronienia tego charakteru 
i do niedopuszczania do uszczuplania go:

1) wzywa się Prezydyum, ażeby wdrożyło energi
czne kroki przez krakowskich posłów do parlamentu, 
a zwłaszcza przez swego Prezydenta, jako prezesa Koła 
polskiego celem włączenia całej tutejszej stacyi kolejo
wej wraz z ogrzewalnią i sekcyą konserwacyi pod zarząd 
c. k. Dyrekcyi kolei państwowej w Krakowie;

2) wzywa się Magistrat, ażeby w myśl dotyczącej 
rezolucji wystosował pismo do Koła polskiego Rady 
państwa w Wiedniu z żądaniem wdrożenia i przeprowa
dzenia akcyi poddania tutejszej stacyi wraz z ogrzewalnią 
i sekcyą konserwacyi pod zarząd c. k. Dyrekcyi kolei 
państwowej w Krakowie i ażeby na następnem posie
dzeniu Rady miasta zdał sprawę ze swoich zabiegów". 
(LM: 20018/913 la ) .

Kończąc ponawia mówca dawniejszą uchwałę Rady 
miejskiej o wprowadzenie języka polskiego na dworcu 
kolejowym. Obecnie całe urzędowanie odbywa się tam 
wyłącznie w języku niemieckim.

R. m. J a n  K a n t y  F e d e r o w i c z  oświadcza, źe 
zgadza się z wnioskiem r. m. Dębickiego, zwłaszcza jako 
prezydent Izby handlowej. Mówca sądzi jednak, źe obe
cnie, gdy chodzi o budowę nowego dworca w Krakowie, 
nie byłaby na czasie akcya, proponowana przez j.. Dę
bickiego. Mówca proponuje, aby wniosku r. Dębickiego 
nie traktowano doraźnie, ale regulaminowo, tj. odesłano 
do Sekcyi ekomicznej.

R. m. Dr. B a n d r o w s k i  po wyjaśnieniu udzie- 
lonem przez r. m. Federowicza zgadza się na odesłanie 
wniosku do Sekcyi I.

R. m. D a s z y ń s k i  wnosi, aby w petycyi wspom
nień o liniach do Dziedzic i Bogumina i żądań włącze
nia ich do Dyrekcyi krakowskiej, dalej aby żądań na-, 
tychmiastowego rozpoczęcia robót około dworca osobo
wego, wreszcie by w sprawach tych odnieśń się do Koła 
polskiego i klubu polskich posłów socyalno-demokra- 
tycznych.

U c h w a l o n o  w n i o s e k  r m. D ę b i c k i e g o  
z d o d a t k i e m  r. m. D a s z y ń s k i e g o  o d e s ł a ń  d o  
S e k c y i  I .

Opieka zawodowa.
R. m. H a t a t k i e w i c z  zapytuje dlaczego nie ma 

na porządku dziennym sprawy poprzednio już zamieszczo
nej opieki zawodowej w mieście.

P r z e w o d n i c z ą c y  wyjaśnia, źe zamieści ją na 
najbliźszem posiedzeniu.

0 nieobecność Prezydenta miasta Krakowa.
R. m. D a s z y ń s k i  oświadcza, źe w Sekcyach 

i Komisyach a także na posiedzeniach Rady, wszyscy 
odczuwamy brak odpowiedzialnego kierownictwa. Każdy 
zrozumie, źe zażalenia swego nie stosujemy do pierwszego 
Wiceprezydenta, który i tak z uszczerbkiem zdrowia 
oddaje się pracom miejskim, ani do obecnie chorego 
drugiego Wiceprezydenta, którego pracowitośń ogólnie 
jest znaną, ale do Prezydenta Dra Leo. Gdy stawiano 
jego kandydaturę na posła do parlamentu, a potem na 
prezesa Koła polskiego, mówca zwracał uwagę na to, źe 
urząd tej miary, co prezesura Koła i prezydentura miasta 
Krakowa nie dadzą się razem pogodziń bez wybitnej 
szkody dla spraw Koła i miasta.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i stwierdza, źe 
działalnośń Prezydenta Dra Lea na stanowisku prezesa 
Koła polskiego przyniosła miastu bardzo wielkie koTzyści.

Ubezpieczenie artystów.
R. m. Dr. G e r t l e r  zapytuje, co się dzieje ze 

sprawą ubezpieczenia artystów sceny krakowskiej i imie
niem klubu demokratycznego interpeluje, w jakiem sta- 
dyum się ona znajduje i kiedy będzie ostatecznie zała
twioną, tak, jak się to już stało we Lwowie.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i podnosi, źe 
w Krakowie rzecz ńie może byń rozwiązaną tak, jak we 
Lwowie, utworzenie bowiem zastępczego urzędu emery
talnego, dozwolonego ustawą, jest możliwe tylke wtedy, 
jeżeli dana grupa artystów liczy przynajmniej sto osób; 
w Krakowie mamy ich znacznie mniej. W  końcu Prze
wodniczący zapewnił, źe sprawa ubezpieczenia artystów 
przedłożoną będzie Radzie.

Opodatkowanie filij bankowych. —  Przeciw wglądaniu 
w księgi handlowe.

R. m. Dr. R o s e n b l a t t  wskazuje na coraz większą 
liczbę tworzących się w Krakowie filij zakładów han
dlowych wiedeńskich. Mówca proponuje wniesienie pe
tycyi do Koła polskiego z projektem przeprowadzenia 
myśli specyalnego opodatkowania takich obcych filij 
bankowych, a mianowicie, aby częśń opłacanego przez 
nich podatku zarobkowego szła na korzyśń miasta. 
(LM: 19823/913 II).



Mowea zgłasza nadto wniosek:
„Rada miasta protestuje przeciw przyznaniu wła

dzom podatkowym prawa wglądu do ksiąg, ewentualnie 
żąda szczegółowych kautel przeciw możliwym szykanom 
i nadużyciom'1. (LPrez.: 183/913)

R. m. J. K. F e d e r o w i c z zaznacza, że co do 
sprawy wzglądu do ksiąg to sprawą tą szczegółowo zaj
muje się Izba handlowa.

Sprawę należy poprzeó, gdyż obecnie całe szeregi 
przedsiębiorstw uchylają się z pod obowiązku opłacania 
podatku.

R. m. D a s z y ń s k i  podnosi, źe projekty opodat
kowania powinny się odnosió jedynie do czeskich i nie
mieckich instytucyj bankowych.

Co do wglądu w księgi handlowe wnjsi mówca:
„Rada protestuje przeciw wyłącznemu wglądowi 

w księgi kupców tylko i przemysłowców i żąda zapro
wadzenia tego obowiązku ustawowego także i dla ka
żdego obywatela, którego dochód przenosi 8000 koron 
rocznie".

Po przemowie r. m. Dra P o n i k ł y , r. m. Dr. 
G e r t l e r  proponuje poprawkę, źe instytucye finansowe 
zobowiązane do publicznego składania rachunków będą 
obowiązane do opłacania podatków od tej filii w miejscu 
jej siedziby.

Po przemowie r. m. H e  u ma n a ,  r. m. Dr. Ro -  
s e n b l a t t  proponuje aby pierwszy jego wniosek o opo
datkowaniu filij bankowych łącznie z dodatkiem r. m. 
Daszyńskiego i Dra Gertlera odesłań do Komisyi budże
towej. Co do drugiego wniosku w sprawie wglądu do 
ksiąg sprzeciwia się r. m. Daszyński.

R. m. D a s z y ń s k i  wniosek swój podtrzymuje.
W n i o s e k  p i e r w s z y  r. m. Dr. R o s e n b l a t t a  

z p o p r a w k a m i  r. m. D a s z y ń s k i e g o  i Dra Ge r -  
t l e r a  u c h w a l o n o  p r z e k a z a ń  K o m i s y i  b u d ż e 
t o w e j .

W n i o s e k  d r u g i  r. m. Dra R o s e n b l a t t a  
u c h w a l o n o .

W n i o s e k  d r u g i  r. m. D a s z y ń s k i e g o  upadł .

Budynki sanitarne.
R. m. B u j w i d  domaga się najrychlejszego rozpo

częcia budowy budynków sanitarnych.
W i c e p r e z y d e n t  Dr. S ż a r s k i  oświadcza, źe 

na onegdajszem posiedzeniu Kómisyi omawiano sprawę 
i postanowiono budowę przyspieszyń.

0 tanie domy.
R. m. Dr. S t a r z e w s k i  Maryan zapytuje, dla

czego Towarzystwo tanich domów od 1 ]/2 roku nie daje 
znaku życia, mimo, źe juź uznaną została koniecznośń 
nagłej akcyi, celem sanacji niemożliwej drożyzny mie
szkań. Mówca domaga się następnie przeniesienia targu  
Z Rynku Kleparskiego i usunięcia stamtąd gromadzenia 
się fur włościańskich.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i odpowiada, źe 
chory od kilku tygodni wiceprezydent Sare zajmuje się 
sprawami Towarzystwa budowy tanich domów. Były już 
parcele przeznaczone na budowę, zostały jednak prze
znaczone na inne cele; teraz podjęte będą starania o wy
szukanie nowych parcel.

R. m. M ay w a lt  popierając wywody r. m. Dra 
Starzewskiego, prosi o jak najrychlejsze zwołanie wydziału | 
Towarzystwa. |

Kasa Oszczędności.
R. m. P a j ą k  zapytuje dlaczego podwyższono stopę 

procentową w Kasie Oszczędności miasta Krakowa.
W i c e p r e z y d e n t  Dr. S ż a r s k i  wyjaśnia, źe 

rzecz ta była na posiedzeniu Wielkiego Wydziału. Pod
wyższenie okazało się konieczne ze względu na obecne 
położenie finansowe.

R. m. P a j ą k  wnosi o otwarcie dyskusyi nad od
powiedzią Wiceprezydenta.

W n i o s e k  u p a d ł .

Sp& iyy szynków.
R. m. X,  Dr. C a p u t a  prosi o zamieszczenie spraw 

szynkarskich na pierwszem miejscu porządku dziennego 
najbliższego posiedzenia Rady.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a i s  k i  oświadcza źe 
uczyń’ zadośń życzeniu X . Dr. Caputy.

Porządek dzienny.
Powołanie nowych radców miejskich.

Imieniem Sekcyi III. referent wicesekietarz Magi
stratu Dr. K a n n e n b e r g  wnosi:

Rada miasta uchwali:
W myśl § 18 ust. 2 powołuje się:
1. P. Jana Chwastka do pełnienia obowiązków 

Radcy m. w miejsce ubyłego przez śmierń ś. p. Adama 
Zbroji, a to aż do najbliższych wyborów. (LPrez. 223/912).

2. P. Zygmunta Mendelsburga do pełnienia obo
wiązków Radcy m. w miejsce ubyłego przez śmierń bł. p. 
Maurycego Dattnera a to aż do najbliższych wyborów. 
(LPrez. 816/912).

3. P. Kazimierza Bartoszewicza do pełnienia obo
wiązków Radcy miejsk. w miejsce ubyłego przez śmierń 
ś. p. Adw. Dra Bronisława Guńkiewicza a to aż do naj
bliższych wyborów. (LPrez. 860/912).

R m D ą b r o w s k i  podnosi przy tej sposobności 
zwołanie Komisyi weryfikacyjnej.

W n i o s k i  u c h w a l o n o .

Sprawa teatru miejskiego.
Imieniem Komisyi teatralnej i Sekcyi prawniczej 

R. m. Dr. W a s u n g  przedstawił sprawę rezygna- 
cyi dyrektora teatru miejskiego p. Solskiego z dzierżawy 
teatru. Dyrektor Solski pismem z dnia 31 grudnia 1912 

i prosił o zwolnienie go z kontraktu, przedstawiając świa- 
I dectwo lekarskie Dra Szurka, stwierdzające, źe stan 

zdrowia p. Solskiego wyklucza dalszą jego pracę na sta
nowisku dyrektora teatru krakowskiego. Wobec tego, 
Komijya teatralna nie chcąc nikogo zmuszań do prowa
dzenia teatru, uchwaliła przyjąń z ubolewaniem rezygna- 
cyę p. Solskiego do wiadomości i rozpisań nowy kon
kurs. Referent zwraca przy tej sposobności uwagę, źe 
Sekcys prawnicza, stanąwszy na ściśle prawniczem sta- 

j uowisku, wykreśliła słowo „z ubolewaniem", mówca prosi 
| jednak o przj’jęeie wniosku w stylizacyi Komisyi teatral

nej. Zaznacza dalej, źe przy sposobności dyskusyi w pra- 
I sie nad obecnem przesileniem teatralnem, Komisyi tea

tralnej postawiono szereg zarzutów. Niektóre pragnie 
mówca sprostowań a przedewszystkiem twierdzenie, źe 
kwestya ubezpieczenia artystów należy do kompetencyi 
Komisyi teatralnej. Tak nie jest; sprawa emerytalna na
leży do innej Komisyi. Co do przedstawień dla młodzieży,
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mocą powiatowi, by wyrównać ubytek dochodów po
wiatu.

Ii. m. Dr. Julian N o w a k  oświadczył imieniem 
grupy, do której należy, źe będą głosowaó so
lidarnie za połączeniem Podgórza z Krakowem, uznając 
znaczenie stworzenia jednej silnej narodowej gminy. 
(Oklaski).

S p r a w o z d a w c a  P r e z y d e n t  Dr. L e o  w od
powiedzi przemówił w te słowa: „Za słowa pełne uzna
nia dla mnie proszę przyjaó serdeczne podziękowanie. 
Jest moim obowiązkiem stwierdzió publicznie, źe Prezy
dent miasta nic zdziałaó nie zdoła, jeżeli nie ma popar
cia solidarnej i zgodnej Rady. Dzisiaj, gdy zagadnienie 
rozwiązane, powiedzieó muszę, źe jest to dzieło zbiorowe. 
Ja sam miałem poza szczęściem trochę odwagi, ale są
dzę, źe pesymizmem i brakiem odwagi nikt nigdy dzieła 
nie dokonał". (Oklaski).

W  g ł o s o w a n i u  w n i o s k i  K o m i s y i  i p o 
ł ą c z o n y c h  S e k c y j  p r z y j ę t o  j e d n o m y ś l n i e .

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 872 
wieczór.

Posiedzenie nadzwyczajne (48 w kad. X V I.) z dnia 
24 kwietnia 1913 r.

Przewodniczący I. Wiceprezydent m .: Dr. Henryk 
Szarski.

II. Wiceprezydent m.: Józef Sare.
Sekretarz Rady: Dr. Tadeusz Kannenberg.
Radców miejskieh obecnych 63.
Radcy miejscy: Batko, Birnbaum, Daszyński, Dr. 

Doboszyński, Drozdowski, Ehrenpreis, Jan Kanty Fede- 
rowicz, Hałatkiewicz, Heuman, Iglicki, Konopiński, Dr. 
Krongold, Prezydent Dr. Leo, Margulies, Maywalt, Dr. 
Julian Nowak, Peltz, Dr. Ponikło, Porębski, Ritterman, 
Schmelkes, Dr. Tadeusz Starzewski, Dr. Twaróg, hr. 
Wodzicki (24) nieobecnośó swą usprawiedliwili.

Początek posiedzenia o godzinie 6 wieczór.

Przed porządkiem dziennym, 
interpelacye.

R. m. D ą b r o w s k i  interpeluje w sprawie dyeta- 
ryuszów Magistratu, którzy dotąd nie otrzymali dodatku 
droźyźnianego. Dalej interpelował mówca w sprawie sa
mowoli rzeźników przy sprzedaży mięsa, szczególniej 
mięsa, sprzedawanego uboższej ludności na placach tar
gowych trzeciorzędnej jakości. Skoro istnieje prawo wol
nego popytu i podaży i drożyzny z tego powodu rady
kalnie zwalczaó nie można, niechaj przynajmniej Magi
strat zrobi to, co do niego należy, t. j. niech wezwie 
rzeźników i ułoży z nimi cenniki, niecn orzekną, jaką 
wagę kości można dokładaó do kilograma mięsa. W źa- 
dnem większem mieście, nawet najdroźszem, dokładka 
kości do jednego kilograma mięsa nie przenosi 20 dkg. 
Mówca domaga się, aby Wiceprezydent zajął się tą sprawą. 
W końcu interpelował mówca w sprawie tamowania ru- 
Chu pieszego przez pojazdy i wozy na zbiegu ulic Pa
wiej, Basztowej i Andrzeja Potockiego i w sprawie sta
łych nocnych zajść w ulicach Lubicz, Topolowej i t. d.

W i c e p r e . z y d e n t  Dr. S z a r s k i  oświadczył, źe 
dodatek dla dyetaryuszy Magistratu będzie wkrótce wy
płacony. W  sprawie tamowania ruchu w ulicy Baszto
wej — zbierze się w najbliższych dniach konfereneya. 
Z powodu interpelacyi o nocne zajścia w ulicy Lubicz 
wniesie Prezydynm odpowiednie pismo do Dyrekcyi 
Policyi.

Radca Magistratu S a w i ń s k i  udzielił kilku wy
jaśnień w sprawie dokładek przy sprzedaży mięsa. Z wy
wodów tych wynikało, źe Magistrat nic tu zrobió nie 
może.

R. m. W a j d a  zauważył, źe rzeźnicy, sprzedający 
mięso u siebie w sklepach, dają tylko mierną dokładkę. 
Nadużycia w tym kierunku dzieją się tylko przy sprze
daży pod gołem niebem.

R, m. B a r t o s z e w i c z  podnosi, źe na wczorajsze 
posiedzenie Rady miejskiej w sprawie przyłączenia Pod
górza do Krakowa nie otrzymał zaproszenia.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i  wyraża zdzi
wienie, źe podobna nieuwaga Ekspedytu mogła się zda- 
rzyó i przyrzeka, źe to się więcej nie powtórzy.

Budynki sanitarne.
R. m. Dr. P a r e ń s k i interpelował w sprawie no

wych budynków sanitarnych.
W i c e p r e z y d e n t  S a r e  zaznaczył, źe opóźnie

nie rozpoczęcia budowy spowodowane zostało przekro
czeniem kosztorysu o 400.000 koron, co musi byó przed
łożone opinii Rady. Położenie finansowe ostatnich mie
sięcy nie sprzyjało zresztą tej sprawie, co tern bardziej 
będzie zrozumiałe, gdy się zaznaczy, źe Sejm uchwalił 
już na przebudowę szpitala św. Łazarza milion koron, 
a budowy rozpocząó nie można także z powodu sytua- 
cyi finansowej. W  każdym razie stwierdzió należy, źe 

. Prezydyum bardzo leży na sercu sprawa nowych budyn
ków sanitarnych.

Drugi dom akademicki.
R. m. Dr. G- e r t l e r  zapytuje, czy rychło będzie 

załatwiona sprawa udzielenia gruntu pod drugi dom aka
demicki. Sprawa jest pilna.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i  odpowiada, źe 
sprawa będzie możliwie szybko zdecydowaną.

Pomnik Dra Jordana.
R. m. Dr. R o w i ń s k i  zgłasza wniosek:
„Przyspieszyó prace przygotowawcze około wznie

sienia pomnika śp. Henrykowi Jordanowi oraz około 
rozszerzenia parku Jordana tak, aby w roku przyszłym 
w którym przypada 25 rocznica rozpoczęcia zabaw w tymże 
parku urządzió z inieyatywy miasta obchód odsłonięcia 
pomnika i otwarcia rozszerzonego parku 

(LM: 51108/913 IV).
W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i  wyjaśnia, źe 

dopóki nie wygaśnie umowa z Tow. wyścigowem, co na
stąpi w roku 1915, nie może byó mowy o rozszerzeniu 
parku. Co do pomnika to istniejący Komitet sprawą tą 
się zajmuje i pomnik będzie gotowy w czerwcu.

W głosowaniu w n i o s e k  p r z e k a z a n o  S e k c y i  
IV.  z g o d n i e  z ż y c z e n i e m  w n i o s k o d a w c y .
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W arsztaty studenckie.
E. m. M a c i o ł o w s k i  domaga się lepszego po

mieszczenia warsztatów dla uczniów szkół średnich — 
obecne jest wprost fatalne.

E. m. Dr. W a s u n g wyjaśnia, źe znalazłby się 
lepszy lokal przy ulicy Karmelickiej w realności gminnej.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. 8 z a r s k i dodaje, źe 
Magistrat tą sprawą się najmuje — obecnie nawet war
sztaty im. Jordana znalazły w budżecie lepsze upo
sażenie.

Przydzielenie do Sekcyi.
Eada miejska przydzieliła r. m. B a r t o s z e w i c z a  

zgodnie z jego życzeniem do Sekcy* szkolnej. IV . 
(LPrez. 467/918).

Zapis śp. Ottona Kowarskiego.
Imieniem Sekcyi II., III. i IV . sprawozdawca r. m- 

Dr. E o s e n b l a t t  po wyczerpującym referacie wnosi: 
Eada miasta uchwali:
1. Przyjmuje się legat jak i inne postanowienia

(zarząd majątkiem) testamentu śp. Ottona Kowarskiego
z daty Wiedeń 24 października 1912 r. z zastrzeżeniem,
iż gmina miasta Krakowa po myśli rozporządzenia zmar
łego poniesie jedynie koszta przewodu spadkowego (adwo
kata i ewent. notaryusza) z wyłączeniem wszelkich na- 
leźytości i opłat spadkowych od spadku i legatów, gdyż 
wszystkie te opłaty mają byó pokryte według testamentu 
z majątku spadkowego.

2. Upoważnia się Prezydyum miasta do wdrożenia 
potrzebnych kroków celem zrealizowania testamentu.

8. Wzywa się Magistrat ażeby:
a) obstawał przy właściwości c. k. Sądu powiatowego 

w Krakowie do przeprowadzenia spadku i zażądał, 
by ten Sąd spadek przeprowadził,

b) postarał się czemprędzej o to, by c. i k. austr-węg. 
konsulat generalny w Nicy zarządził inwentaryza- 
cyę i zabezpieczenie spadku po myśli austro-fran
cuskiej konwenc)i spadkowej,

c) zbadał, co się stało ze starym serwisem, o którym 
mowa w liście Eudolfa Jareckiego w liście złożo
nym do akt. (LM: 40293/913 IV).
Sprawozdawca zakończył swe przemówienie wyra

żeniem uznania i gorącego podziękowania za obywatel
ską ofiarnośó testatora. (Brawa).

W n i o s k i  p r z y j ę t o .

Ustawa o opłatach od widowisk i t. p. na cele 
dobroczynne.

Imieniem Sekcyi VI., II. i III. sprawozdawca 
r. m. Dr. E o w i ń s k i  wnosi:

Eada miasta uchwali:
I. Zatwierdza się projekt ustawy o zezwoleniu gmi

nie stoł. król. miasta Krakowa na pobór opłaty gminnej 
na cele dobroczynności publicznej od przedstawień teatral
nych i wszelkich inuych przedstawień, koncertów, wido
wisk, zabaw oraz balów*).

II. Poleca się Magistratowi, aby wniósł petycyę do 
Wysokiego Sejmu o uchwalenie tej ustawy. (LM: /913).

W dyskusyi r. m. M i e d n i a k  postawił wniosek 
o zwrot właś ucielom restauracyj niesłusznie pobranych 
Opłat od automatów, dalej o nałożenie na kinoteatry

*) Drukowane będzie po zatwierdzeniu przez władze,

opłat tylko w wysokości 15°/0, dalej ad art III. p. 4, 
aby kawiarnie od koncertów opłacały tylko do 10 kor. 
a nie do 20 kor. za wieczór, wreszcie aby zamiast pro
centowych opłat przyznano kinoteatrowi T. S. L. prawo 
opłaty ryczałtu rocznego 2000 kor.

Mówca zgłasza formalny wniosek:
Eada miasta uchwali.
„Poleca się Magistratowi by uskutecznił zwrot 

wszystkich pobranych opłat od automatów muzycznych 
na podstawie ustawy z dnia 15 stycznia 1910 dz u. kraj. 
Nr. 48“ .

E. m. X . Dr. C a p u t a  zgłasza wniosek:
„Eada miasta wzywa Prezydyum do rozważenia 

rozporządzenia Namiestnictwa zmierzającego do tego, aby 
filmy dla teatrów świetlnych w Krakowie przesyłano do 
Lwowa do cenzury. Nadto, aby postarało się o komisyę 
cenzorów w Krakowie dla świetlnych teatrów miasta, 
ewetualnie dla kinoteatrów prowincyonalnyeh w zacho
dniej części kraju". (LM: 50980/913 I b)

Nadto wnosi ad art. III. p. 3, aby od biletów do 
kabaretów i teatrów rozmaitości oplata wynosiła nie jak 
dotąd 10°/0 lec2 20%-

E. m. B a r t o s z e w i c z  wnosi by artykuł V. roz- 
dzielió na dwa ustępy a i b, dalej aby wykreślió wszę
dzie słowo: „odczyty" które powinne byó wolne od opłaty.

E. m. F i e r i c h  poparł wniosek r. m. Miedniaka
0 zwrot restauraeyom niesłusznie pobranych opłat od 
automatów.

E. m. Dr. W  a s u n g przemawia za przyznaniem 
ryczałtu dla T. S L  i popiera wniosek r. m. X. Dra 
Caputy o utworzenie komisyi cenzuralnej w Krakowie.

E m. Dr. G e r 11 e r domagał się podwyższenia do 
20°/o opłat dla kabaretów i teatrów rozmaitości; prosił 
też Prezydenta, aby telegraficznie zwrócił się do p, na
miestnika z prośbą o utworzenie w Krakowie przed
1 maja b. r. komisyi cenzuralnej dla kinematografów.

E. m. Dr. G r o s s  zauważył, źe kinoteatry zasłu
gują na ochronę, gdyż ludnośó nie mając tych teatrów, 
poszłaby do szynków.

Mowca zgłasza wnioski:
1) aby opłaty kinematograficzne od ceny biletów 

do 50 hal. wynosiły 10°/0, od biletów do 1 kor. 15°/o 
a wyższe ponad 1 kor. 20°/0;

2) dalej aby stowarzyszenia użyteczności publicznej 
które na własny rachunek prowadzą kinematograf opła
cały połowę powyższych opłat;

3) nadto aby wykłady i odczyty wyeliminowaó 
z dotyczących paragrafów;

4) źe rekursy od wymiarów załatwia Komisya Eady 
miejskiej do której przybiera się z poza Eady fachowych 
członków wyznaczyó się mających przez Prezydenta m. 
Liczba tych członków nie może jednak przekroczyó J/J 
liczby członków wybranych przez Eadę miejską.

W końcu 5) źe od uchwał Komisyi rekursowej 
służy rekurs do Wydziału krajowego.

E m. Dr. E o s e n b l a t t  zgadza się z wnioskiem 
r. m. Miedniaka o zwrot opłat pobranych od automatów 
wnosi jednak na odesłanie go do Sekcyi III.

Przy tej sposobności nadmienia, źe byłoby nader 
pożądane, aby przedkładaó Sekcyi III. wszystkie sprawy 
wiszące w trybunale administracyjnym do ewentualnej 
decyzyi czy nie należałoby wysłaó zastępcę gminy dla 
jakiej ważnej sprawy.



R. m. M e n d e l s b u r g  wnósi, aby przedsiębior
stwa kinoteatrów używały na filmach wyłącznie tylko 
języka polskiego a nie posługiwały się napisami niemie
ckim'.

W  głosowaniu nad przedłożonym projektem p r z y 
j ę t o  art. I., art. II. p r z y j ę t o  z tern b y  p r z y  
k o ń c u  u s t ę p u  p i e r w s z e g o  p o w o ł a ń  s i ę  na 
art. III. 1, 2 3„ zaś p r z y  k o ń c u  u s t ę p u  d r u 
g i e g o  na art.  III. 4, 5 i art. IV .

R. m. M i e d n i a k  cofnął swój wniosek o pod
wyższenie opłat tylko do 15°/0 na rzecz wniosku r. m. 
Dra Grossa.

Wniosek r. m. Dra Grossa o wprowadzenie skali 
procentowej upadł.

Art. III. u s t ę p  1 p r z y j ę t o  z dodatkiem r. m. 
X . Dra C a p u t y  by po słowach „od przedstawień" do- 
dań: „w teatrach rozmaitości (Variete, orfeum, colosseum 
itp ), od kabaretów, dalej od przedstawień..."

U s t ę p  2 p r z y j ę t o .
U s t ę p  3 p r z y ę t o  z poprawką r. m. Bartosze

wicza by opuśoiń słowa: „wykłady, odczyty".
U s t ę p  4 p r z y j ę t o ,  wniosek r. m. Miedniaka

0 opłacie od 10 hal. do 10 kor. up a d ł .
U s t ę p  5 p r z y j  ęto.
Art. TV. p r z y j ę t o  z opuszczeniem wyrazu „od

czyty" a dodaniem po słowie: „przedstawienia" słów: 
„itp. (Art. I ) “ w ustępie a) z dodatkiem słowa: „oraz" 
po słowie „stowarzyszeń",

Dodatek r. m Dra G e r t l e r a  o zupełnem uwol
nieniu up a d ł .

Art. V . p r z y j ę t o  z propozycyą r. m. Bartosze
wicza aby rozdzieliń art. ten na dwa ustępy a i b a opu- 
ściń wyraz: „tudzież".

Art. VI. p r z y j ę t o .
Art. V II. p r z y j ę t o  z tern, by zamiast słowa 

„Przedsiębiorcy" dań: „osoby".
Art. VIII., I X , X. i X I. p r z y j ę t o .
W n i o s e k  r. m. Dra G r o s s a  o r e k u r s a c h

1 o s t o w a r z y s z e n i a c h  u ż y t e c z n o ś c i  p u b l i 
c z n e j  p r o w a d z ą c y c h  b i u r o  we  w ł a s n y m  za
r z ą d z i e  u p a d ł

W n i o s e k  r. m M i e d n i a k a  o z w r o t  o p ł a t  
od  a u t o m a t ó w  u c h w a l o n o  o d e s ł a ń  do  S e k 
c y i  III.

W n i o s e k  r. m. X.  Dr. C a p u t y  o k o m i s j i  
c e n z u r a l n e j  p r z y j ę t o

R e z o 1 u c y ę r. m. Dra R o s e n b l a t t a  o z a 
s t ę p s t w o  w T r y b u n a l e  a d m i n i s t r a c y j n y m  
p r z y j  ęto.

Zmiana porządku dziennego.
R. m. D ą b r o w s k i  wnosi o zmianę porządku 

dziennego w tym kierunku by rozpocząń obrady nad 
piekarnią.

W n i o s e k  t e n  u p a d ł .
Etat urzędników Magistratu.

Imieniem Prezydyum, Sekcyi III. i II, sprawo
zdawca dyrektor Magistratu G r ó d y ń s k i  wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. W etacie urzędników konceptowych Magistratu 

ustanawia się 2 nowe posady a w szczególności 1 po
sadę wicesekretarza w IX . klasie rangi i 1 posadę prak
tykanta konceptowego Magistratu.

2. Na pokrycie wydatków z temi posadami połą
czonych udziela się na rok 1913 odpowiedniego kredytu 
z tern, źe od r. 1914 należy potrzebną kwotę wstawiań 
do każdorazowego budżetu miej. (LM: 41.810/913 Prez.).

U c h w a l o n o .
R, m. Dr. G e r 11 e r wnosi o odroczenie obrad nad 

ustawą o opłatach od psów z powodu spóźnionej pory.
W  głosowaniu w n i o s e k  t e n  ni e  u z y s k a ł  

w i ę k s z o ś c i .  Za  w n i o s k i e m  o ś w i a d c z y ł o  s i ę  
13 g ł o s ó w ,  p r z e c i w  22 głosów.

Ustawa o opłatach od psów.
Imieniem Sekcyi II. i III. sprawozdawca st. radca 

Magistratu S a w i ń s k i  wnosi
Rada miasta uchwali:
1. Zatwierdza się załączony projekt ustawy*) za

prowadzającej w gminie stoł. król. miasta Krakowa opłatę 
gminną od psów.

2. Wzywa się Magistrat, aby wniósł petycyę do 
Sejmu krajowego o uchwalenie powyższego projektu 
ustawy na najbliższej Sesyi Sejmowej i wyjednanie dla 
niej Najwyższej Sankcyi.

Oraz:
Rada miasta uchwali:
1. Na podstawie § 60 ust. 30 statutu gminnego 

zatwierdza się załączony projekt przepisów wykonaw
czych*) do ustawy z d n ia ....................... o zaprowadzeniu
opłaty gminnej od psów w Krakowie.

2. Wzywa się Magistrat o przedłożenie tego pro
jektu do zatwierdzenia Wydziałowi krajowemu.

Na wniosek r. m. Dra G e r t l e r a  zwolniono re
ferenta od odczytywania obu projektów.

R, m. P e r o ś oświadcza, źe będzie głosowań za 
projektem, gdyż uregulowanie opłat i ich podwyższenie 
jest zupełnie uzasadnione. Sądzi nawet, źe moźnaby pod- 
wyźszyń opłatę do 50 kor. rocznie w półrocznych ratach. 
Odnośnie do § 15 przepisów wykonawczych wnosi, af>y 
taksę przeznaczań na fundusz miejski. Wreszcie porusza 
myśl zaprowadzenia podatku od kotów.

R. m. C h w a s t e k  popiera wnioski wnosząc o pod
wyższenie opłat do 500/o-

R. m. M e n d e l s b u r g  wnosi poprawkę do § 15 
regulaminu w tym kierunku, aby oprawca m;ał obowią
zek zatrzymywania psów nie przez 3 lecz przez 5 dni.

R. m. Dr. S c h n e i d e r  proponuje, aby przy za-_ 
bijaniu psów uźywań gazu świetlnego. Dalej domaga się 
mówca, by w instrukeyi dla oprawcy wyraźnie zazna
czono, źe wobec publiczności oraz na ulicach i placach 
miasta ma zachowywań się odpowiednio i grzecznie.

R. m. P a j ą k  wnosi poprawkę do § 3, by wolno 
było utrzymywań wolne od opłaty psy w liczbie 4 a nie 3.

R. m. D ą b r o w s k i  wnosi, by zastrzedz źe w dziel
nicach od I —V III  nie wolno utrzymywań psów łańcu
chowych.

W głosowaniu w n i o s e k  r. m P a j ą k a  upad ł .
R e z o l u c y e  r. m. M e n d e l s b u r g a  i Dra 

S c h n  ei dr a p r z y j  ęto.
Wniosek r. m. D ą b r o w s k i e g o  u p a d ł .
Poczem „en bl0C“ p r z y j ę t o  c a ł y  p r o j e k t  

u s t a w y  o r a z  p r o j e k t  p r z e p i s ó w  w y k o n a w 
c z y c h .

*) Drukowane będzie po zatwierdzeniu przez władze.
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Piekarnia miejska.
Imieniem Komisyi aprowizaeyjnej i Sekoyi skarbo

wej sprawozdawca st. radca Magistratu S a w i ń s k i  
wnosi:

Rada miasta uchwali:
1. Przyjmuje się ofertę Zarządcy masy konkurso

wej I. chrześcijańskiej Spółki spożywczej Dra Tadeusza 
Zakrzewskiego z dnia 19 lutego 1913 roku na sprzedaż 
gminie m. Krakowa piekarni tejże Spółki mieszczącej 
się w realności pod 1. 21 ul. Karmelicka (będącej wła
snością klasztoru Karmelitów) z całem urządzeniem — 
oraz inwentarzem żywym i martwym za ryczałtową cenę 
9000 koron.

Wydatek powyższy pokryty ma byó zaliczkowo 
z funduszu miejskiego obrotowego i w tym eelu poleca 
się wstawió do budżetu miej. począwszy od roku 1913 
3 raty po 3000 kor.

2. Do podpisania kontraktu kupna upoważnia się 
obok p. Prezydenta miasta pp. radców miej. Dębickiego 
i Mikuckiego, a w razie przeszkody którego z nieb r. m. 
Miedniaka. (LM : 22280 918 III b)

R. m. G r o s s  oświadcza się za wnioskiem, albo
wiem sądzi, źe przy naleźytem prowadzeniu piekarni 
Gmiua straty nie poniesie. Jest zresztą obowiązkiem 
Garny mieó w ręku instrument, za pomocą którego mo
głaby regulowań ceny pieczywa w mieście.

R m W a j d a  reagował na wywody posła Dra 
Grossa co do regulowania cen środków żywności przez 
Gminę. Mówca sądzi, źe wytwarzanie konkurencyi za 
pomocą subweneyj miejskich i t. d. jest rzeczą niewła
ściwą. Rękodzielnicy mają się źle i nie można im szko- 
dzió przez wytwarzanie konkurencyjnych zakładów 
miejskich. Mówca stawia w n i o s e k  o p r z e j ś c i e  
do  p o r z ą d k u  d z i e n n e g o  nad projektem zakupna 
piekarni.

R. m. Dr. W a s u n g  wyraża zdziwienie, że r. m. 
Wajda, jako prezes Izby rękodzielniczej, nie umie sta- 
nąó na stanowisku wyźszem, któreby mu dozwoliło zro- 
-zumieó, źe Gmina ma obowiązek przeciwdziałaj droży- 
źnie. Piekarnia miejska jest rzeczą konieczną, bo w tym 
jedynym kierunku przynajmniej sprowadzi pożądaną re- 
gulacyę cen.

R. m. K o s o  b u c k i  sprzeciwiał się zakupieniu 
piekarni także z tych motywów, źe administracya jej 
będzie koszt: wną.

W i c e p r e z y d e n t  Dr. S z a r s k i  konstatuje, źe 
coraz silniej rozlegają się teraz głosy, polecające zarzą
dom miast staranie się o aprowizacyę miasta. Podnosi to 
prasa, Rada, władze. Piekarnię należy nabyó, chodzi bo
wiem o dostarczanie pieczywa całemu szeregowi zakła
dów miejskich. Mówca odpiera zarzuty, źe administracya 
piekarni byłaby kosztowną; będzie ona tańsza* niż admi
nistracya, pozostającej już w rękach Gminy, mleczarni. 
W końcu zaznacza Wiceprezydent, źe sympatyczny jest 
dla niego głos, występujący przeciw osłabianiu rękodziel
ników pizez konkurencyę, ale Gmina musi iśó za du
chem czasu i starań się o potanienie chleba dla szerszych 
sfer ludności.

Przemawiali następnie r. m. D ą b r o w s k i  i X.  
Dr. C a p u t a .

W n i o s e k  r. m. W a j d y  o p r z e j ś c i e  do  
p o r z ą d k u  d z i e n n e g o  n a d  z a k u p n e m  p i e 
k a r n i  n i e  u z y s k a ł  w i ę k s z o ś c i (13 głosów za).

W n i o s k i  K o m i s y i  p r z y j ę t o .
Na wniosek r. m Dra G e r t l e r a  przyjęto nastę

pujące sprawy „en bloc“.

Regulacya ulicy Radziwiłłowskiej.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
1. W celu uregulowania ulicy Radziwiłłowskiej od

stąpić C. k. Skarbowi państwa (Funduszowi naukowemu) 
skrawek gruntu miejskiego z realności lwh. 1 ks. gr. 
gm. Kraków V I  Wesoła, mianowicie część parceli 558, 
na planie kolorem różowym i nową lkat. 558/2 ozna
czoną o powierzchni 27 m2 czyli 7 s2 w zamian za częśń 
parceli lkat. 299/1, z realności c. k. Skarbu lwh, 174 
ks. gr. gm. Kraków V I Wesoła wydzieliń się mającą, na 
planie kolorem zielonym i nową lkat. 299/3 oznaczoną
0 powierzchni 11 m2 czyli 3 s2.

2. Za nadwyżkę gruntu miejskiego nie żądań za
płaty; natomiast c. k. Skarb będzie obowiązany własnym 
kosztem wybudowań nowy mur parkanowy w nowej gra
nicy swej realności od strony ulicy Radziwiłłowskiej.

3. Koszta kontraktu, stemple i ewentualną nale- 
źytośń przenośną poniesie gmina miasta Krakowa.

4. Do podpisania kontraktu obok p. Prezydenta 
miasta upoważnia się radców m. pp. Dra Stanisława 
Domańskiego i Szymona Dąbrowskiego a na wypadek 
przeszkody u jednego z nich radcę miej. p. Andrzeja 
Guzikowskiego. (LM: 50303/9i3 I a).

Regulacya ulicy w Krowodrzy. Dz. XVII.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
1. Reasumuje się uchwałę Sekcyi I  działającej 

imieniem Rady miasta z dnia 28 sierpnia 1912 r. co do 
linii regulacyjnej plaeu mającego powstań przy zbiegu 
ulicy Wrocławskiej i ul. Cieszyńskiej wzdłuż dawnego 
wału akcyzowego na Krowodrzy Dz X V Ir. a natomiast 
zatwierdza się: dla parceli p. Kunzego położonej przy 
zbiegu ulicy Cieszyńskiej i Wrocławskiej w Dz. X V II. 
„Krowodrza11 linie budowlane według planu Budowni
ctwa miejskiego Oddz. B. z dnia 9 kwietnia 1913 roku
1 linii tam wkreślonych według liter m-n-o-p. (LM: 
112727/912 B/b).

Regulacya ulicy Jagiellońskiej.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się:
1) linię regulacyjną ulicy Jagiellońskiej na długo

ści między ul. Szewską a ulicą św. Anny i to dla jej 
strony wschodniej — według linii czerwonej, wrysowa
nej na planie Budownicfwa miej. z dnia 2 października 
1912 i oznaczonej literami: f-g-hi-j-k-1-m;

2) linię regulacyjną wschodniego narożnika ulicy 
Jagiellońskiej, od południowej strony ulicy Szewskiej 
według linii czerwonej, oznaczonej na tymże pianie lite
rami: m-n“ . (LM: 110423/912 B/b).
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Regulacya ulicy Reytana Dz. XVII.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linię regulacyjną z zachodniej strony 

ulicy Tadeusza Reytana w Krowodrzy Dz. X V II. na 
długości między ulicą Mazowiecką a Młynówką Kró
lewską — według planu Budownictwa miejsk. Oddz. B. 
z dnia 17-go grudnia 1912 roku i liter: a-b-c-d. (LM: 
132492/912 B/b).

Regulacya ulicy Kamiennej i Towarowej. Dz. XVIII.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta uchwali:
Zatwierdza się linie regulacyjne dla bloku na Kro

wodrzy murowanej przy ulicy Kamiennej i Towarowej 
według planu Budownictwa miejskiego Oddz. B. z dnia 
12 marca 1913 r. i linii tamże wrysowanych czerwono 
i głoskami c-d-e-f oznaczonych. (LM: 15498/913 B/b).

Przekształcenie szkoły w Płaszowie.
Wniosek Sekcyi IV .
Rada miasta zgadza się na przekształcenie dotych

czasowej szkoły dwuklasowej mieszanej w Dz Płaszów 
na czteroklasową pospolitą mieszaną z zastrzeżeniem, iż 
prócz wydatków na potrzeby rzeczowe, przewidziane 
w art. 6 ustawy z dnia 24 kwietnia 1894 r. Dz. u. kr. 
Nr. 49, gmina miasta Krakowa do żadnych innych 
świadczeń na rzecz tejże szkoły się nie obowiązuje. 
(LM: 17702/913 IV).

Przekształcenie szkoły w  Łobzowie.
Wniosek Sekcyi IV .
Rada miasta zgadza się na przekształcenie dwu

klasowej szkoły mieszanej w Dz. Łobzów na czterokla
sową pospolitą męską z tern zastrzeżeniem, iż prócz wy. 
datków na potrzeby rzeczowe przewidziane w art. 6 
ustawy z dnia 24 kwietnia 1894 Dz. u. kr. Nr. 49, 
gmina miasta Krakowa do żadnych innych świadczeń na 
rzecz tej szkoły się nie obowiązuje. (LM: 17704/913 IV).

Przekształcenie szkoły w Czarnej Wsi.
Wniosek Sekcyi I.
Rada miasta zgadza się na przekształcenie 5-cio 

klasowej szkoły mieszanej w Dz. Czarna Wieś na trzy
klasową wydziałową męską połączoną pod wspóiną dy- 
rekcyą z czteroklasową pospolitą z tern zastrzeżeniem, 
iż prócz wydatków rzeczowych, przewidzianych w art 6 
ustawy z dnia 24 kwietnia 1894 r. Dz. u. kr. Nr. 49 
gmina miasta Krakowa do żadnych innych świadczeń aa 
rzecz tejże szkoły się nie obowiązuje. (LM: 17706/913 IV).

Przekształcenie szkoły w  Nowej Wsi.
Wniosek Sekcyi IV .
Rada miasta zgadza się na przekształcenie cztero

klasowej szkoły mieszanej w Dz. Nowa Wieś Narodowa 
na trzyklasową wydziałową żeńską połączoną pod wspólną 
dyrekcyą z czteroklasową szkołą pospolitą z tern zastrze
żeniem, iż prócz wydatków rzeczowych, przewidzianych 
w art. 6 ustawy a dnia 24-go kwietnia lb94 Dz. u. kr. 
Nr. 49 gmina miasta Krakowa do żadnych innych świad
czeń na rzecz tejże szkoły się nie obowiązuje. (LM: 
17705/913 IV).

Przekształcenie szkoły w  Dąbiu.
Wniosek Sekcyi IV.
Rada miasta zgadza się na przekształcenie d,vukla- 

sowej szkoły mieszanej w Dz. Dąbie na czteroklasową 
pospolitą mieszaną z tein zastrzeżeniem, iż prócz wy
datków na potrzeby rzeczowe, przewidziane w art. 6 
ustawy z dnia 21 kwietnia 1894 Nr. 49 Dz. u. kr. gmina 
miasta Krasowa do żadnych innych świadczeń na rzecz 
tejże szkoły się nie obowiązuje. (LM : 17703/913 IV).

Organizacya szkoły Nr. 28.
Wniosek Sekcyi IV.
Rada miasta zgadza się na zorganizowanie dotych

czasowej prowiz. szkoły 3-klasowej wydziałowej źeńs. po
łączonej z etatową Czteroklasową pospolitą Nr. 28 na 
etatową trzyklasową wydziałową żeńską połączoną pod 
wspólną dyrekcyą z czteroklas )wą pospolitą z tern za
strzeżeniem, iż prócz wydatków na potrzeby rzeczowe, 
przewidziane w art. 6 ustawy z dnia 24 kwietnia 1894 
Dz. u. kr. Nr 49 gmina miasta Krakowa do żadnych 
innych świadczeń na rzecz tejże szkoły się nie obowią
zuje. (LM: 17709/913 IV).

Przewodniczący zamyka posiedzenie o godzinie 9 1/3 
wieczór.

Sprawozdania ze Sekeyj i Komisyj.
Sekcya ekonomiczna.

I, P o s i e d z e n i e  w d n i u  2 k w i e t n i a  1913 r.
Sekcya zdecydowała i ustaliła projekt dojazdów do 

przyszłego dworca osobowego i placu przed dworcem.
Następie rozpatrywała projekt linii regulacyjnej na 

Dębnikach i po omówieniu przedmiotu przydzieliła ów 
projekt subkomitetowi do rozpatrzenia i przedłożenia 
wniosków.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 k w i e t n i a  1913 r.
Sekcya uchwaliła przedłożony przez Magistrat pro

jekt przepisów o rozwozie i składaniu węgli na ulicach 
i placach publicznych w mieście.

W dalszym ciągu załatwiła kilka spraw odnoszą
cych się do linii regulacyjnych i budowlanych w różnych 
dzielnicach miasta lub do wykupna gruntów na nowe ulice.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 k w i e t n i a  1913 r.
Sekcya obradowała nad planami i szczegółowymi 

kosztorysami na budowę budynków sanitarnych na grun
cie pokontumacyjnym w Prądniku Białym.

Po długiej wyczerpującej dyskusyi Sekcya odro
czyła decyzyę do przyszłego posiedzenia ze względu 
na potrzebę wyjaśnień w niektórych wątpliwościach 
i kwestyach w dyskusyi podniesionych.

IV. P o s i e d z e n i e  w d n i u  29 k w i e t n i a  1913 r.
Sekcya ukończyła obrady nad projektem i szcze

gółowymi Kosztorysami budowy zakładów sanitarnych
miejskich na grancie pokontumacyjnym w Prądniku 
Białym.
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Po wyczerpujących wyjaśnieniach udzielonych przez 
Wiceprezydenta miasta Sarego i Fizyka miejskiego Dra 
Janiszewskiego na kwestye i wątpliwości podniesione na 
poprzedniem posiedzeniu Sekcyi i po ponownem omó
wieniu kosztorysu tudzież usytuowania budynków, Sekeya 
ze swej strony projekt i kosztorysy budowy zatwierdziła 
i uchwaliła szereg wniosków co do zrealizowania budowy 
i pokrycia potrzebnych na tę budowę wydatków. Ze 
względu na pokrycie wydatków sprawa będzie przedsta
wiona jeszcze Sekcyi skarbowej a następnie Radzie mia
sta do ostatecznej uchwały, poczem Zarząd miasta przy
stąpi niezwłocznie do budowy rzeczonych Zakładów tzw. 
epidemicznych tak potrzebnych w interesie bezpieczeń
stwa i zdrowia mieszkańców miasta Krakowa.

Sekeya skarbowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  3 k w i e t n i a  1913 r.

Sekeya uchwaliła kredyt dodatkowy 1948 koron 
63 hal. na koszta utrzymania i uzupełnienia maszyn 
i przyrządów dla Zakładu czyszczenia miasta, przyjęła 
projekt nowej ustawy w sprawie poboru opłat gminnych 
od przedstawień teatralnych, koncertów, widowisk etc. 
na cele dobroczynności publicznej.

W  końcu postanowiła zakupió na rzecz Gminy pie
karnię od b. spółki chrześcijańskiej.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  7 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła przystąpió do „Polskiej Spółki 

górniczej" Z udziałem 10.000 koron.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła projekt ustawy zaprowadzającej 

nową Opłatę gminną od psó W, wraz z przepisami wyko
nawczymi.

IV . P o s i e d z e n i e  w d n i u  16 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła ustanowió dwie nowe ‘posady 

W etacie urzędników konceptowych.

V. P o s i e d z e n i e  w d n i u  25 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya przyjęła sprawozdanie z rew izyi dokonanej

przez Komisyę sprawującą nadzór nad czynnościami M. 
Izby Obrachunkowej z dnia 9 kwietnia 1913 r., dalej 
zamknięcie rachunkowe funduszu miejskiego składu węgla 
za rok 1911.

Sekeya prawnicza.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  9 K w i e t n i a  1913 r.

Sekeya omówiła ogólnie p**0jekt ustawy o zezwo
leniu gminie stoł. król. miasta Krakowa na pobór opłaty 
gminnej na cele dobroczynności publicznej od przedsta
wień teatralnyoh i wszelkich innych przedstawień, kon
certów, widowisk, zabaw i balów. Referentem dla dy- 
skusyi szczegółowej nad tym projektem wyorano Radcę 
m. Dra Rowińskiego.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  14 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła projekt ustawy o zezwolenie gmi

nie miasta Krakowa, na pobór opłaty gminnej na cele 
dobroczynności publicznej od koncertów, przedstawień 
teatralnyoh i innych przedstawień, widowisk, zabaw, oras

balów, tudzież uchwaliła wnioski na Radę miejską, w spra
wie zapisu po śp. Ottonie Kowarskim.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  20 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła projekt ustawy o Opłatach od 

psów w Krakowie oraz projekt rozporządzenia wyko
nawczego do tejże ustawy.

IV . P o s i e d z e n i e  w d n i u  24 k w i e t n i a  1913 r.
Sekeya uchwaliła wnioski w sprawie kontraktu da

rowizny i kupna między gminą miasta Krakowa a Związ
kiem katolickich uczniów rękodzielniczych o grunta pod 
dom Skargi, oraz w sprawie cennika naleźytości z § 16 a 
i 16 b noweli do ustawy budowlanej z tytułu budowy 
torów jezdnych, chodników i kanalizacyi.

Połączone Sekcye.
P o s i e d z e n i e  p o ł ą c z o n y c h  S e k e y j  II. j IV.  

w d n i u  9 k w i e t n i a  1913 r.
Sekcye uchwaliły przyjąó zapis po śp. Ottonie Ko

warskim, dalej powzięły decyzyę w sprawie budowy pom
nika dla śp. Dra iordana i uchwaliły virement budżetowe.

Komisya aprowizacyjna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  1 k w i e t n i a  1913 r.

Przedmiotem obrad było przedłożone przez Magi
strat sprawozdanie o prowadzeniu na rachunek Gminy 
od połowy listopada 1912 r. piekarni, objętej sposobem 
próby po I  chrześcijańskiej Spółce spożywczej, która 
popadła w konkurs.

Po dłuższej dyskusyi Komisya uchwaliła przedło
ży <5 Radzie miasta wniosek celem zakupienia tej piekarni 
na rzecz Gminy.

Komisya drogowo-kanałowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  1 k w i e t n i a  1913 r.

Komisya upoważniła delegatów Gminy do złożeni? 
oświadczenia wobec delegatów kolei północnej, źe w razie 
gdyby kolej północna przyczyniła się do kosztów bu
dowy dróg dojazdowych do nowego dworca towarowego 
dobrowolną a ustaloną przez delegatów subwencyą, to 
gmina miasta Krakowa drogi te wykona. W dalszym 
ciągu uchwaliła wnioski na Radę w sprawie cennika je 
dnorazowych naleźytości z tytułu budowy nowych torów  
jezdnych, chodników i kanalizacy,.

W końcu Komisya zatwierdziła projekt i ko
sztorys na dom mieszkalny i hale składowe dworca 
roboczego dla celów biura drogowego Budownictwa m. 
Oddział B. na gruntach dawnego placu drzewnego przy 
ulicy Warszawskiej i poleciła na budowę tę zaraz roz- 
pisaó publiczną licytacyę.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  11 k w i e t n i a  1913 r.
Komisya przeprowadziła dyskusyę nad sprawą pod

jazdu w ul. Warszawskiej i uchwaliła nawiązań w tym 
względzie z Dyrekcyą kolei północnej rokowania.

Następnie uchwaliła przebudowę kanału miejskiego 
w kilku ulicach miasta.
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Również przyjęła cło wiadomości sprawozdanie z wy
konanej w roku 1912 nawierzchni wzdłuż nowej linii
tramwajowej III. most —  Salwator.

W końcu przeprowadziła dyskusyę nad sposobem 
utrwalenia nawierzchni drogowej ulic wzdłuż mających 
się budować nowyCU linii tramwajowych.

III. P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 k w i e t n i a  1918 r.
Komisya zatwierdziła szereg projektów na budowę 

kanałów miejskich ulicznych. Następnie uchwaliła wnio
ski odnoszące się do przejęcia dróg rządowych położo
nych w obrębie miasta Krakowa na utrzymanie Gminy.

Rozstrzygnęła ofertę na dostawę cementu, na bu
dowę hal i dworca roboczego dla potrzeb biura drogo
wego Budownictwa miejsk. Oddział B. i na wykonanie 
budowy kanału miejskiego w ulicy Andrzeja Potockiego 
oraz na dostawę materyałów automobilowych.

W końcu zatwierdziła zestawienie kosztów budowy 
nawierzchni drogowych w ulicy Tadeusza Kościuszki 
i Franciszkańskiej.

Wreszcie uchwaliła zakupno kolejki roboczej dla 
potrzeb robót drogowych.

Komisya gruntowa.
I. P o s i e d z e n i e  w d n i u  15 k w i e t n i a  1918 r.

Komisya uchwaliła wydzierżawić Krakowskiemu 
Kołu Tow arzystw a walki z gruźlicą część gruntu gmin
nego w Dzielnicy X I. „Dębniki" nabytego od Laso
ckiego, jak również kawałek gruntu pofortecznego poło
żonego powyżej wystawy Architektonicznej na ogródki 
robotnicze. Dalej załatwiła kilka podań, w sprawie ulg 
w zapłacie ceny kupna parcel nabytych na gruntach po- 
fortecznych.

W końcu uchwaliła rozpisać publiczną licytacyę 
na sprzedaż konstrukcyi mostowych po zniesionej kolei 
okrężnej znajdujących się na przestrzeni między ulicą 
Długą a potokiem Wilga.

II. P o s i e d z e n i e  w d n i u  17 k w i e t n i a  1913 r.
Komisya zatwierdziła wniosek odnoszący się do 

uporządkowania nowych ulic na gruntach pofortecznych
położonych między ulicą Zwierzyniecką a ul Smoleńsk 
i między przedłużoną ulicą Długą a Krowoderską z ter
minem ukończenia tych robót do końca roku bieżącego 
i przyznała na ten cel odpowiedni kredyt.

Następnie zatwierdziła szereg ofert na sprzedaż 
parcel gruntów pofortecznych.

Komisya dla przemysłów koncesyonowanych.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  18 k w i e t n i a  1913 r.

Komisya wydała opinię imieniem Rady miasta Kra
kowa co do 2 podań o koncesye na biuro stręczenia 
sług, co do jednego podauia na wykonywanie insta- 
lacyj elektrycznych, co do 2 podań na księgarnie, co do 
2 podań na sprzedaż obrazów i reprodukcyj, co do je
dnego podania na przemysł techniczno-dentystyczny co do 
jednego podania na rozwóz nafty beczkowozami, wreszcie 
co do 10 podań o koncesye doróźkarskie w Krakowie.

W końcu uchwaliła zwrócić się do c. k. Dyrekcyi 
Policyi celem obmyślenia sposobów poprawienia w mie
ście stosunków dorożkarskich.

Komisya sanitarna.
P o s i e d z e n i e  w d n i u  28 k w i e t n i a  1918 r.

Fizyk miejski przedstawił sprawozdanie o przebiegu 
Chorób zakaźnych w mieście. Okazuje się, źe ilość przy
padków szkarlatyny w mieście nie jest znaczną i nie 
przekracza zwykłej normy. Ilość przypadków wszystkich 
innych chorób zakaźnych jest znacznie mniejszą, niż 
w ubiegłym roku. Z tego okazuje się, źe wszelkie po
głoski o jakiejkolwiek epidemii w mieście są bezpod
stawne.

Fizyk miejsiri przedstawi! sprawozdanie z działal
ności lekarzy szkolnych za i-ok 1911/12, po wysłuchaniu 
sprawozdania Komisya sanitarna wyraziła jednomyślną 
opinię, źe działalność lekarzy szkolnych jest wielce po
żyteczna i już obecnie wydała bardzo obfite i pożądane 
owoce. W końcu Fizyk miejski przedstawił stan sprawy 
budowy zakładów sanitarnych. Komisya powzięła jedno
myślną uchwałę domagającą się natychmiastowego roz
poczęcia budowy na razie przynajmniej tych budynków, 
które w granicach posiadanych przez Gminę na ten cel 
pieniędzy (400.000 kor.) wybudowanymi być mogą.

R. m. prof. Pareński podniósł kilka spraw tyczą
cych się urzędowania wewnętrznego Fizykatu.

R. m. Dr. Schneider podniósł konieczność obznajo- 
m’enia lekarzy z nowo sankcyonowaną ustawą o choro
bach zakaźnych.

Nakładem Gminy miasta Krakowa. — Czcionkami drukarni Związkowe] w Krakowie pod zarządem A. Szyjewskiego.


